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ادامه از صفحه اول

  عملکردنامطلوب اقتصاد ملی
  اغراق درباره ظرفیت های اقتصادی کشور و اینکه 
چگونــه می تــوان عقب ماندگــی را در دوره ای کوتاه 
جبــران کرد و به قــدرت بزرگ اقتصادی مبدل شــد، 
نمونه ای از پاســخ های رؤیاپردازانه به پرسش است. 
در ســالیان گذشــته کشــورمان مواردی از مزیت های 
بزرگ خود را از دســت داده و جبران این خســارت در 
کوتاه مدت ممکن نخواهد بود. ازدســت دادن فرصت 
بــزرگ حضور در محور ارتباط تجــاری ریلی و هوایی 
شرق آسیا و غرب اروپا، خســارتی بزرگ برای اقتصاد 
ملی است؛ اما در نگاه رؤیاپردازانه این مزیت همچنان 
پابرجاســت و هر وقت ما دلمان خواست، با این برگ 
زرین بازی خواهیم  کرد. بی تردید روی ســخن سعدی 
در آن حکایت معروف گلستان با این گروه از سخنوران 
بوده  اســت؛ آنجا که فرمود: دانی که چه گفت زال با 
رستم گرد؟/ دشمن نتوان حقیر و بیچاره شمرد/ دیدیم 
بسی که آب سرچشــمه خرد/ چون بیشتر آمد، شتر و 
بار ببرد. گروه سوم پاسخ ها از پایه علمی و کارشناسی 
قوی تری برخوردار هستند. نخبگانی که پاسخشان به 
پرســش موردنظر در این گروه قرار می گیرد، از یک  سو 
تــلاش می کنند با نگاهی جامع بــه موضوع، از ابعاد 
مختلف آن غافل نمانند و از ســوی دیگر با بررســی 
روندهای اقتصاد جهانی و مرور تجربه ســایر کشورها 
در مســیر توســعه مراقب هســتند که در تلاش برای 
یافتن پاســخ گرفتار توهمات و نادیده گرفتن واقعیات 
نشــوند. با کنار هم گذاشتن این ســه گروه پاسخ ها و 
نســخه هایی که هر گروه برای توســعه کشور تجویز 
می کنند، به خوبی معلوم می شــود که باید پاسخ های 
غیرکارشنانه گروه اول و دوم را کنار بگذاریم زیرا یا بنیه 
علمی و کارشناســی لازم را ندارند یا بر پایه واقع بینی 
استوار نشــده اند. با مطالعه کارنامه کشورهایی که در 
چند دهه اخیر عملکرد درخشــانی در عرصه اقتصاد 
داشــته و موفق به ارتقای جایگاه خــود در رتبه بندی 
اقتصادهــای برتر شــده اند، به خوبی می تــوان به این 
حقیقت پی  برد که سیاســت گذاری توسعه همه این 
کشــورها از اصول روشــنی پیروی می کند. در کارنامه 
همه این کشــورها تلاش سرســختانه برای حضور در 
بازارهای جهانی و کســب درآمد ارزی مشهود است. 
این کشــورها از هــر فرصتی برای افزایــش صادرات 
خــود و تثبیت جایگاه شــان در بازار کشــورهای دیگر 
به بهترین نحو اســتفاده کرده انــد، از هر امکانی برای 
جذب ســرمایه خارجی و خلــق ظرفیت های تولیدی 
جدید اســتقبال کرده اند و با ایجــاد محیطی جذاب و 
امن بــرای فعالان اقتصادی دیگر کشــورها، به جذب 
کارآفرینان و صاحبان سرمایه و حتی به صید نخبگان 
و چهره های علمی دیگر کشورها پرداخته اند. با عنایت 
به این یافته مهم و محــوری، می توان درک بهتری از 
پرســش های چهارگانه رئیس جمهوری ارائه کرد. در 
چند دهه گذشته کشورمان با پدیده خسارت بار خروج 
سرمایه و خروج بی وقفه نخبگان و کارآفرینان روبه رو 
بوده  است. مهاجرت دانش آموختگان و ورزشکاران را 
می توان علامتی هشداردهنده برای اقتصاد ملی تلقی 
کرد. به تازگی اعلام شد با وجود تهمیدات دولتمردان 
و فراهم کــردن زمینه مهاجرت فعــالان اقتصادی به 
ایران، در چند سال اخیر موردی از این گونه مهاجرت ها 
ثبت نشــده، درحالی که خروج کارآفرینان و نخبگان و 
فرار سرمایه بی وقفه ادامه دارد. به بیان دیگر در پاسخ 
رئیس جمهوری که می پرســند چرا رشد اقتصادی ما 
بسیار پایین است، باید پاسخ داد رشد اقتصادی محصول 
سرمایه گذاری است و سرمایه گذاری در صورتی اتفاق 
می افتد که صاحبان سرمایه فضای کسب وکار در کشور 
را مســاعدتر از کشورهای رقیب بیابند. در شرایطی که 
مؤسسات بین الملی ریسک مربوط به اقتصاد ایران را 
بالا ارزیابی می کنند و ایران را کشوری معرفی می کنند 
که برای اهداف سیاســی خود اهمیتی بسیار بیشتر از 
اهداف اقتصادی قائل اســت، طبعا صاحبان سرمایه 
نمی توانند بــا نادیده گرفتن چنین مطلبی به همکاری 
بلندمدت با کشــورمان بیندیشند. اگر مصمم به بهبود 
عملکــرد اقتصاد ملی هســتیم، بایــد هرگونه موانع 
را از پیــش پای فعالان اقتصــادی برداریم و در میدان 
تولید و تجارت در کشــورمان فضایی را فراهم بیاوریم 
که در بازار جهانی ما را به عنوان یک شــریک معتبر و 
مصمم به رسمیت بشناسد. با انتخاب رویکرد درست 
در عرصه اقتصاد و سیاست گذاری اقتصادی، می توان 
پاســخی درســت و کارشناســانه برای پرســش های 
رئیس جمهوری ارائه کــرد. هرچند پرداختن به ابعاد 

مختلف موضوع فرصتی بیشتر می طلبد.

گذر

به همت کانون صنفی معلمان و روزنامه 
«شرق» انجام شد

جمع آوری ۱۲۰ میلیون تومان و خرید 
۵۰ تبلت برای دانش آموزان نیازمند

شــرق: پس از شــیوع کرونــا و تبدیــل آموزش  �
حضوری بــه آنلاین، دانش آمــوزان فراوانی به دلیل 
دسترسی نداشــتن به تبلت یا تلفن همراه هوشــمند 
از تحصیل بازماندند. همین مســئله باعث شد که در 
دو سال گذشته خیرانی که در حوزه آموزش وپرورش 
فعالیت می کنند، تلاش خود را معطوف به تهیه تبلت 
برای دانش آموزان نیازمند بکنند. بسته شــدن درهای 
مدارس و بازماندن جمعیت قابل توجهی از آموزش 
مجازی، یکی از مشــکلات جدیــد آموزش وپرورش 
در تغییر پارادایم آموزش ها شــد. طبق آمار رســمی 
اعلام شده ازسوی وزارت آموزش وپرورش، حدود ۳٫۵ 
میلیون دانش آموز به ابزار آموزش مجازی دسترسی 
ندارند و همین موضوع باعث جاماندن آنها از فرایند 
آموزش مجازی شده است. البته اگر دانش آموزانی را 
که از گوشی های قرضی (گوشی والدین یا اقوام) برای 
آموزش مجازی استفاده می کنند، به این جمع اضافه 
کنیــم، حدود پنج میلیــون دانش آموز بــه ابزار لازم 
دسترسی ندارند. اگرچه به دلیل عدم شفافیت حاکم 
بــر وزارت آموزش وپرورش، آمار دقیقی از میزان ترک 
تحصیل دانش آموزان در شــرایط کرونایی در دست 
نیست  اما براساس آنچه مدیران کل آموزش وپرورش 
اســتان ها پیش از این اعــلام کرده بودنــد، روند ترک 
تحصیل در مقایســه با گذشته صعودی بوده است و 
براســاس برخی آمار غیررسمی ۲۰۰ هزار دانش آموز 
در دوره متوســطه اول در ســال تحصیلــی ۱۳۹۹-
۱۴۰۰ تــرک تحصیل کرده انــد. همچنین محمدرضا 
ســیفی، مدیرکل دفتر توســعه عدالت آموزشــی و 
آموزش عشایر آموزش وپرورش، تعداد دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل دوره ابتدایی در ســال تحصیلی 
جــاری را ۲۱۰ هزار نفر دانســت. اگرچه کرونا باعث 
شد آموزش وپرورش بالاخره از قالب ها و ساختارهای 
رســمی و غیرمنعطف خود خارج شود و روش های 
آموزشــی دیگر را هــم تجربه کند  اما قســمت تلخ 
ایــن داســتان، خارج شــدن دانش آموزان زیــادی از 
گردونــه تحصیل بــود. دانش آموزانی کــه به  گفته 
وزیر آموزش وپرورش تعدادشــان به سه میلیون نفر 
می رســد. «بیشــتر آنها کودکان یا نوجوانانی هستند 
که یا به ابزار هوشــمند مثل موبایل و تبلت دسترسی 
ندارنــد یا در مناطقــی زندگی می کنند کــه اینترنت 
در آنجــا نیســت». البته مســئولان آموزش وپرورش 
می گویند که در طول سال تحصیلی تلاش کرده اند با 
تهیه جزوه های آموزشی برای دانش آموزان بازمانده 
از تحصیل، به خصوص در مناطق محروم، اســتمرار 
آمــوزش زنده تلویزیونی و فرســتادن معلم در خانه 
آن دسته از افراد که نتوانســته اند عضو سامانه شاد 
شــوند، تا حدی این نقیصه را حل کننــد اما به گفته 
مدیران آموزش وپرورش برخی از استان ها، بازهم آمار 
دانش آموزانــی که ترک تحصیل کــرده یا از تحصیل 

بازمانده اند، زیاد است.
همه اینها باعث شد که روزنامه «شرق»، به همراه 
کانون صنفی معلمان کمپینی را برای تهیه ۵۰ تبلت 
آغاز کند. کمپینی کــه این تبلت ها را به دانش آموزان 
نیازمند می رســاند. این کمپیــن از ابتدای مهرماه آغاز 
شــد و به یاری همیــاران کانون صنفــی معلمان به 
نام مرحــوم مهدی بهلولی، فعال و کنشــگر صنفی 
معلمان که براثــر کرونا جان باخت، مزین شــد. این 
کمپین توانســت با مبلــغ ۱۲۰ میلیــون تومان تأمین 
شده، ۵۰ تبلت لنوو ســری m7  را برای دانش آموزان 
خریداری کند. این تبلت ها به مبلغ ۱۱۳ میلیون تومان 
خریداری شده و مبلغ باقی مانده صرف دانش آموزان 
نیازمند خواهد شــد. کانون صنفی معلمان و روزنامه 
«شــرق» از همراهان این کمپین تشــکر می کند و به 
اطلاع می رســاند نحوه توزیع تبلت هــا نیز به اطلاع 

عموم خواهد رسید.

مساحت پایانه میدان ونک 
دو برابر می شود

شرق: شــهردار منطقه ۳ تهران از توسعه مساحت  �
پایانه میــدان ونک و افزایش ســوله های بحران در این 
منطقه شــهری توضیح داد. حمید جوانی درخصوص 
ســاماندهی میدان ونک گفت: در حاشــیه غربی میدان 
ونــک در حال افزایــش تعداد ســکوهای پایانه موجود 
هســتیم و این پایانه بــزرگ می تواند پاســخ گوی همه 
نیازهای میدان ونک در این زمینه باشد. در واقع مساحت 
پایانه موجود افزایش پیدا کرده و دو برابر می شــود. اگر 
این کار انجام شــود، عــلاوه بر اســتفاده از آن به عنوان 
پایانه حتی می توانیم فضاهای اضافه را برای ارائه سایر 
خدمات به شــهروندان در نظــر بگیریم. در حال عقد دو 
قرارداد در راستای ساماندهی پایانه میدان ونک هستیم 
که اگر اجرائی شــود، بخش عمده ای از مشکلات میدان 
ونک و ترافیک حاصل از ایستگاه های تاکسی و بی نظمی 
در ایــن حوزه در بخش شــرقی میدان، حل می شــود. 
جوانی افزود: در حال حاضر تاکسی های خطوط مختلف 
از ابتدای تقاطع گاندی تا محدوده میدان ونک در بزرگراه 
حقانی را درگیر ترافیک می کنند که با استقرار و جانمایی 
آنها در پایانه ضلع غربــی می توان از این حجم ترافیک 
کم کرد. وی بیان کرد: از طریق ســازمان های تاکسیرانی 
و اتوبوسرانی مسئله کمبود تاکسی و اتوبوس در خطوط 
منطقه ۳ را پیگیری می کنیم تا شــاهد افزایش کیفی و 
کمی خدمات اتوبوسرانی و تاکسیرانی در منطقه باشیم. 
شــهردار منطقه ۳ عنوان کرد: در ایــن منطقه به دلیل 
کمبــود زمین این پایگاه ها در طول ســال های گذشــته 

افزایش پیدا نکرده است. 
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طرح صیانت 
هرگز به نتیجه نخواهد رسید

 نمره شما به عملکرد مجلس یازدهم چند است؟ �
مجلس تا به اینجا ۱۰ از ۲۰ را کسب کرده که خیلی 
قابل قبول نیســت، اگر این نماینده ها بخواهند مجددا 
در مجلس باقی بماننــد باید در جهت اعتماد عمومی 

تلاش کنند.
 در جلب آرای عمومی این عملکرد موفق خواهد  �

بود؟
نمایندگان ناچار به رجوع به آرای مردمی هستند، اما 
حرکت با این دست فرمان کاهش مشارکت در انتخابات 

آینده مجلس را درپی خواهد داشت.
 و در پایان راه حل شما برای توجه به هشدارهای  �

فعلی در اداره کشور چیست؟
مردم را باید ببینیم و مانع نادیده گرفته شــدن مردم 

شویم وگرنه حوادث سختی در پیش خواهد بود.

اعظــم محبی: فرمانده هنگ مرزی ماکو هم مانند دیگر مســئولان آذربایجان 
غربی معتقد بود که این اســتان کولبر ندارد و افرادی که از مرز رد می شــوند، 
کاســبکار مرزی یا همان قاچاقچی هســتند؛ با ایــن وضعیت مصاحبه در یک 
چالــش افتاده بود و من ناگزیر بودم راهــی پیدا کنم تا بگویم منظورم از کولبر 
همان روســتایی هایی هســتند که برای تأمین امرار معــاش، چاره ای جز رفتن 
به ســمت مرز ندارند. در گفت وگو با سرهنگ «شیرزاد حاجی زاده» سؤال های 
بســیاری در مورد مشــکلات مناطق مــرزی، به خصوص مســائل اقتصادی و 
همچنین در مورد مســئله شــلیک به کولبرها، پیگیری خشونت های مرزبانی 
ترکیه و مســائل زیست محیطی که دیوار مرزی ترکیه برای ایران به وجود آورده 
است، داشــتیم؛ فرمانده هنگ مرزی ماکو هم البته گفتنی های بسیار داشت از 
کمبود امکانات برای جمع آوری پناه جوهایی که غیرقانونی از مرز رد می شوند 

و اینکه با وجود صادرات برق به ترکیه اما واحدهایی از مرزبانی، برق ندارد.
برای ما اما دیدارهایی که بین هنگ مرزی ایران و والیان ترکیه برقرار می شود 
هم شگفت انگیز بود؛ اینکه کولبران ایرانی همچنان توسط پلیس مرزبانی این 
کشور همسایه کشته می شــوند و نمی توان حتی حق دیه آنها را مطالبه کرد؛ 
چراکه والیان ترک که با مسئولان مرزبانی ما گفت وگو دارند، زیر نظر نهادهای 
سیاســی و پلیس مرزبانی ترک، که کولبران ما را هــدف قرار می دهد، زیر نظر 

ارتش این کشور است. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید:

 با توجه به اینکه شهرســتان ماکو یکی از معابر پناه جوهایی اســت که  �
غیرقانونی از مرز رد می شــوند، چه برنامه ای برای جلوگیری از این مسئله 

دارید؟
ماکــو در واقــع ۲۲۶ کیلومتر با ترکیه مــرز دارد که پیش از این مســائلی 
ماننــد ورود مهاجرین غیرقانونــی و قاچاق در این منطقه بســیار زیاد بود اما 
ترکیه چند سالی اســت که برای جلوگیری از ورود اتباع خارجی و تردد عناصر 
تروریســتی پ ک ک، دیوار مرزی احداث کرده که بــه دیوار امنیتی هم معروف 

است.
از زمانی که این دیوار احداث شده ۹۵ درصد قاچاق در منطقه ما از بین رفته 
اســت و همچنین تردد اتباع خارجی؛ در واقع احداث این دیوار هم برای ترکیه 
نفع داشــته و هم برای ما. الان قاچاق کالا، قاچاق احشــام و قاچاق انسان در 

محدوده ما تا حد قابل توجهی کم شده است.
پیش از این قاچاق در این منطقه بســیار بالا بود؛ بــرای مثال تنها در مورد 
قاچاق انســان از سال ۹۶ تاکنون ۵۱ هزار نفر را در ماکو دستگیر کردیم. مگر ما 

چقدر نیرو داریم که بتوانیم جلوی چند هزار پناه جو را بگیریم.
وقتی تعداد پناه جوها برای عبور از مرز بیشــتر می شــود، مشکلات ما هم 
برای ساماندهی، اسکان و انتقال آنها هم خیلی بیشتر می شود؛ به خصوص در 
این یکی، دو ســال اخیر که به خاطر شیوع ویروس کرونا، با وضعیت سخت تر 
هم شده، چراکه ممکن اســت پناه جوها مبتلا باشند، به خصوص پناه جوهای 
پاکســتانی که ناقل ویــروس دلتا بودند و بســیاری از مأموران مــا هم به این 
ویروس مبتلا شدند؛ در این شرایط بسیاری از راننده های شرکت های مسافربری، 

پناه جوها را منتقل نمی کنند.
ضمن اینکه ترکیه گاه پناه جوهایی را که از مناطق دیگر مرزی وارد خاکش 
شــدند، از درهای دیوار مرزی، به سمت ما می فرستند که ما سریع پناه جوها را 
از همان درها به ترکیه برمی گردانیم، به خاطر اینکه پناه جوها از منطقه ما عبور 

نکردند و ترکیه نباید آنها را به منطقه ما بفرستد.
الان ۱۳۰ کیلومتر از این دیوار امنیتی احداث شده و ترکیه در حال آماده سازی 

برای احداث ۸۰ کیلومتر دیگر است.
بنابراین باید گفت احداث دیوار توسط ترکیه، سبب شده است که پناه جو ها 
به جای ماکو از یک مناطق دیگر مانند خوی و چالداران عبور کنند و مشــکلات 
در آن مناطق چندین برابر بیشتر شود، پس احداث این دیوار چندان هم به نفع 

ما نبوده است.
بله دقیقا در مناطق دیگر مشــکلات خیلی بیشتر شده است. در واقع عبور 
پناه جو ها در ماکو کم شــده اما در خوی خیلی بیشتر شده است. در این شرایط 
حتی هزینه ها برای ســاماندهی پناه جوها بیشتر نشده و امکانات هم بسیار کم 

است.
الان بــرای انتقال اتباع خارجــی که برای عبور غیرقانونی از مرز دســتگیر 
می شــوند، حتی یک ریال اعتبار در نظر گرفته نشده و ما برای اسکان موقت و 

انتقال مشکلات بسیار است.
 با توجه به اینکه در ســال های اخیر تغییرات سیاســی در خاورمیانه و  �

به خصوص در کشورهای همسایه مانند افغانســتان، سبب افرایش ورود 
پناه جو ها به مرزهای غربی کشور ما شــده است، هیچ برنامه ویژه، اعتبار یا 

دستورالعمل خاصی در این مورد مصوب شده است؟
در این مورد گزارش زیادی دادیم و از طرف فرمانداری ماکو هم برای شورای 

تأمین استان بسیار پیگیری صورت گرفته  اما فعلا اقدامی انجام نشده است.
 مسئله دیگر در استان شما مســئله کولبران است، بسیاری از این افراد  �

ازسوی ترکیه مورد هدف قرار می گیرند.

ما اصلا کولبری نداریم، قبلا در پیرانشهر و سردشت کولبری بود اما از ارومیه 
به بالا کولبر نداریم. اگر افرادی به ســمت مرز کالا ببرند، قاچاقچی هستند که 

به خاطر احداث دیوار مرزی الان این موارد هم کم شده است.
 در تعریف رســمی کولبر ندارید اما اینجا بی کاری زیاد است و بسیاری از  �

روســتایی ها چاره ای ندارند که کالاهای کمی مانند چند باکس سیگار را به 
آن سوی مرزها برسانند و بفروشند، این در تعریف شما چیست؟

اینها کاسب کار هستند و کارشان قاچاق است.
  نیروهای مسلح مرزی در چه شرایطی اجازه شلیک به افرادی را دارند که  �

غیرقانونی از مرز رد می شوند؟
ما منطقه ای داریم به نام منطقه ممنوعه مرزی که مشــخص شده است و 

غیر از نیروهای مرزبانی کسی حق ورود به آن مناطق را ندارد.
منطقه ما در دامنه آرارات است و در هوای مه آلود گروه های تروریستی در 
پوشــش اتباع خارجی یا کاسبکار مرزی به سمت مرز ما می آیند، در این شرایط 
نیروهای ما برای کنترل مرز باید عوامل تروریستی را تشخیص دهند و مانع ورود 
آنها شــوند اما به طورکلی ما به نیروها اعلام کردیم که به اتباع خارجی شلیک 
نکنند. تا به الان هم در این مورد اشتباهی رخ نداده است و پیش نیامده که به 

پناه جوها تیراندازی شده باشد.
 به کولبرها چطور؟ منظورم همان افرادی است که شما به آنها می گویید  �

کاســبکار مرزی. افراد شــما اگر فردی را ببینند که مثلا چند باکس ســیگار 
همراهش هست، آیا دستور دارند شــلیک کنند یا با این افراد با ملاحظات 

برخورد می کنند؟
ملاحظات انجام می دهیم، نیروها اجازه تیراندازی به کاســبکارهای مرزی 
را هم ندارند. درواقع تا زمانی که از افراد به ما تهدید یا آســیبی وارد نشــود، به 
سمت کسی شلیک نمی کنیم. البته برای دستگیری افرادی که غیرقانونی وارد 
منطقه ممنوعه می شــوند، تیراندازی هوایی داریم، ایست داریم و فرد متخلف 
را دســتگیر می کنیــم اما اگر به ســمت نیروها تیراندازی نشــود، ما تیراندازی 

نمی کنیم. افراد ما کاملا در این زمینه توجیه هستند.
 قبول دارید که وضعیت بی کاری و مشــکلات اقتصادی در منطقه شما  �

تعداد افراد کولبر یا همان کاسبکار و یا قاچاق بر انسان را بیشتر کرده است؟
بله این در همه جا محسوس است، بی کاری و مشکلات اقتصادی.

 وقتی یک نفر در کلان شــهری مانند تهران بی کار باشد، خیلی متفاوت  �
اســت با فردی که در منطقه های دورافتاده مانند روســتاهای حاشیه مرز، 
بی کار باشد، می دانم که ماهیت مرزبانی حل مشکلات اقتصادی نیست  اما 
می شود دیدگاه شما نسبت به وضعیت اقتصادی افرادی را که در محدوده 

تحت کنترل شما هستند، بدانم؟
صددرصد در مورد روستایی هایی که در محدوده کنترل ما هستند، شناخت 

داریم و از نزدیک با آنها در ارتباط هستیم.
ارتقای تعاملات با مرزنشین ها یکی از راهبردهای ما است که در این رابطه 
با دهیار و شورای روستاها و بسیاری از افراد معتمد روستاها در ارتباط و تعامل 
هســتیم. حل مشــکلات و حفظ استیلای حقوق مرزنشــین ها یکی از وظایف 
مرزبانی اســت که بــرای آن یک بخش جداگانه در هر پاســگاه مرزی داریم و 

فایلی برای جمع آوری مشکلات در این بخش ها تبیین شده است.
برای مثال ممکن است به خاطر حادثه ای آب یا برق یک روستا قطع شود یا 
جاده یک روســتا خراب شود، این موارد به فرمانداری یا سازمان مرتبط گزارش 

و پیگیری می شود.
 به نظر می رســد بســیاری از مشــکلات در منطقه شــما درخصوص  �

کشور همســایه است، مانند تیراندازی به افراد کاســبکار یا همان کولبرها، 
درحال حاضر گفت وگویی با مسئولان ترکیه برای حل مشکلات وجود دارد؟

منطقه ما با اســتان های حاکاری، آغری، ایغدیر و وان هم مرز اســت و من 
با والیان این مناطق ارتباط دارم. ســالی دو مرتبــه به هر کدام از این منطقه ها 
می روم و درباره موضوعات مختلف گفت وگــو می کنیم. والیان هر منطقه در 
ترکیه اختیارات یک اســتاندار را دارند. در پروتکل ۱۳۳۷ قید شــده اســت که 
فرمانده ژاندارمری وقت هم ردیف است با والی در ترکیه و برای حل مشکلات 
مرزنشــین ها و مسائل دو کشــور تا حد فاصل ۵۰ متری، باید با هم در تعامل و 

ارتباط باشند و دو طرف موظف به حل مشکلات در این محدوده هستند.

البته درحال حاضر به خاطر شیوع ویروس کرونا، دیدارها کمتر شده است اما 
همچنان در ارتباط هســتیم و مکاتبات زیادی برای حل مسائل بین ما و طرف 
ترک وجود دارد. در این راســتا باید گفت که از اول سال جاری بیش از ۲۰ فقره 

اعتراضات را در ارتباط با موضوعات مختلف، کتبا ارسال کردیم.
 این اعتراضات در چه زمینه هایی بودند؟ �

موضوعات مختلفی بودند که درباره قاچاق انسان و عناصر تروریستی بیشتر 
بوده اســت؛ اعتراض ما به خاطر این است که ترکیه مرزهایش را حفظ نکرده 
است و عناصر تروریستی به سمت ما می آمدند و با نیروهای ما درگیر می شدند، 
عملیــات زیادی در رویارویی با عناصر تروریســتی صورت گرفت و بســیاری از 

نیروهای ما شهید شدند.
موارد دیگر در ارتباط با مسائل محیط زیست بوده است؛  برای مثال در ارتباط 
با رودخانه چهارسو که چشــمه هایش در خاک ترکیه است و امسال به خاطر 
خشک سالی، روســتایی های ترکیه، راه آب را بسته بودند و رودخانه در سمت 
ایران خشــک شده بود که با اصرار و پافشاری ما این مسئله حل شد و حق آب 

ایران پس گرفته شد.
 در ارتباط بــا دیوار مرزی ترکیه چقدر ارتباط و گفت وگو صورت گرفت؟  �

با توجه به اینکه اکنون مشکلات زیست محیطی بسیاری از جمله تلف شدن 
حیوانات و تغییر مســیر آب و بروز ســیلاب در مناطق کشاورزی ایران، به 

وجود آمده است؟
در این مورد باید پیش تر ســازمان محیط زیســت، وزارت کشور و نهادهای 
دیگر حساس می شــدند که اساســا چرا در دامنه آرارات دیوار احداث کردند. 
تاکنون مشکلات زیست محیطی زیادی این دیوار به وجود آورده است، از جمله 
اینکه در زمان بارندگی، انباشــت آب در پای این دیوار و ســیلاب و تخریب در 
طرف ایران به وجود آمده اســت، درحالی که در بسیاری از موارد اصلا در ایران 
بارندگی صورت نگرفته بود و بارندگی در ترکیه موجب ســیلاب در طرف ایران 
و رســوب چشمه ثریا شده بود که البته با درخواست ما لایروبی در این منطقه 

انجام شد.
در مورد دیگر ما درخواســت کردیم که ابتدای دیوار که نزدیک چشمه ثریا 
اســت، دیوار بتونی نباشد و با فنس ساخته شــود؛ چراکه دیوار بتونی سنگین 
است و به حفرهای زیرزمینی آسیب وارد می کند که ترکیه اول نمی پذیرفت اما 
با اصرار ما قبول کرد و الان شــما می بینید که چند کیلومتر ابتدای این دیوار با 

فنس احداث شده و بعد دیوار بتونی می شود.
 دیدارهایی که با مســئولان ترکیه صورت می گیرد، در سطح دیدارهای  �

نظامی بین دو هنگ مرزی است؟
نه، براساس پروتکل، این دیدارها بین والیان ترکیه و ژاندارمری ایران صورت 
می گیرد. در واقع ســمت آنها سیاسی هســتند و از طرف وزارت کشور انتخاب 
می شــوند و طبق قوانین ما، مرزبانی و فرماندهان هنگ مرزی از طرف ایران در 

این دیدارها حضور دارند.
 آیا هیچ وقت درباره برخورد پلیس مرزبانی ترکیه با پناه جوها اعتراضی  �

داشتید؟
بله، بسیار در این مورد ما به ترکیه اعتراض کردیم و گفتیم که چرا پناه جو ها 

را گاهی بدون لباس و مجروح به سمت ایران می فرستند.
 درباره شــلیک به کولبران ایرانی آیا اعتراض یــا پیگیری صورت گرفته  �

است؟
بله بســیاری از افــرادی از ایران که شــما می گویید کولبــر و ما می گوییم 
کاسب کار، متأسفانه بر اثر تیراندازی نیروهای ترک کشته یا زخمی شدند که ما 
اعتراض کردیم و خواســتار دیه این افراد شدیم اما والیان در حد تصمیم گیری 
در این موارد نیســتند و باید وزارت امور خارجه یا نهادهای دیگر در این کشــور 

دستور دهند.
 به  عنوان آخرین سؤال؛ به نظر می رسد ما و ترکیه دغدغه ها و مشکلات  �

یکســانی داریم  اما تجهیزات نظامی آنها در مرز خیلی بیشتر و پیشرفته تر از 
تجهیزات ماست، دلیل این مسئله چیست؟

مهم ترین دلیل این است که در ایران کنترل مرز به دست نیروهای ژاندارمری 
اســت الان هم نیروی انتظامی در مرزبانی است اما در ترکیه، مرزها به دست 
ارتش ترکیه است، ارتش ترکیه هم با توپ و تانک مرزها را کنترل می کند. البته 
ارتش ترکیه بیشتر در شرق کشــورش خود را نشان می دهد و در قسمت های 
دیگر بیشــتر مرز آبی دارد و نیازی ندارد که ارتش را آنجا بگذارد و در دریاهای 
سیاه، مرمره، اژه یا مدیترانه نیازی به تجهیزات زیاد ندارد اما در شرق در سوریه، 
عــراق و ایران مرز خاکــی دارد. ضمن اینکه ترکیه عضو ناتو هم هســت و از 

امکانات به روز و پیشرفته نظامی استفاده می کند.
اما ایران هیچ کدام از این موارد را ندارد و البته مشــکلات بسیاری هم دارد؛ 
بســیاری از مسائل واقعا ناراحت کننده هستند؛ از جمله اینکه ما به ترکیه برق 
صــادر می کنیم و می بینیم کــه دیوار مرزی ترکیه ماننــد اتوبان های تهران در 
شــب، چراغانی و کاملا روشن اســت اما تعدادی از واحدهای ما در مرز فاقد 
برق هســتند. واقعا از مسئولان می خواهیم که نگذارند سربازهای ما در مقابل 

نیروهای کشورهای دیگر احساس کمبود کنند.

فرمانده هنگ مرزی ماکو در گفت وگو با «شرق» از کولبران و دیوار مرزی ترکیه می گوید

استیفای حق مرزنشین ها وظیفه هنگ مرزی است

اجرای محدودیت های هوشــمند کرونایی از ابتدای 
آذرماه

شــرق: عضو کمیته علمی کشــوری کرونــا با بیان 
اینکــه درحال حاضــر پایه تحلیــل داده ها در ســامانه 
براساس واکسیناسیون است،  محدودیت های هوشمند 
گفت: بر این اســاس محدودیت هایی بــرای افرادی که 
واکســن تزریق نکرده اند، اعمال می شود. دکتر مصطفی 
قانعی در گفت وگو با ایسنا،  درباره آخرین خبرها از اجرای 
طرح محدودیت های هوشــمند کرونایی که اعلام شده 
از ابتدای آذر ماه در حوزه ســفرها و تردد اجرا می شود، 
گفت: اعلام شــد که سامانه امید اجرائی می شود و قبلا 
هم این موضوع در ستاد ملی کرونا تصویب شده است. 
البته کار در این سامانه روزبه روز که پیش می رود، تقویت 
هم می شــود. این سامانه در سه استان قزوین، کردستان 
و آذربایجان غربی پایلوت شــد و به جای اینکه در زمینه 
محدودیت هــای کرونایی، کل مردم شــامل محدودیت 
شــوند، تنها گروه های هدف شامل می شــوند. او افزود: 
فراینــد کار در این ســامانه و در طــرح محدودیت های 
هوشــمند، براســاس تحلیل و پایش اطلاعات جمعی 
از تمام دستگاه های کشــور است؛ یعنی همه اطلاعات 
از همه دســتگاه های موجود اســت و براســاس رصد 
هوشمند در همان جایی که باید برای اعمال محدودیت 
ورود کنند، کار را پیش می برند. درحال حاضر پایه تحلیل 
داده ها در این ســامانه براســاس واکسیناســیون است؛ 
به طوری که بــرای افرادی که واکســن تزریق نکرده اند، 

 محدودیت هایی اعمال می شــود. درعین حال در زمینه 
تشــخیص افراد کرونــا مثبت هنوز بخــش خصوصی 
را برای انجام تســت در اســتان ها فراخــوان نکرده اند 
که باید منتظر باشــیم که مسئولان اســتان ها و رؤسای 
دانشگاه ها تثبیت شوند و این کار هم انجام شود. قانعی 
با بیان اینکه در این مرحله از اجرای طرح که براســاس 
واکسیناســیون انجام می شــود،  فعلا افرادی که واکسن 
تزریق کرده اند، آزادتر هســتند، افزود: حــال افرادی که 
واکســن تزریق نکرده اند، محدودیت هایــی دارند. برای 
مثال، اگــر می خواهند با هواپیما ســفر کنند، باید حتما 
واکســن تزریق کرده باشــند. در عین حــال به تدریج این 
محدودیت ها علاوه بر حوزه تردد و سفر، سایر حوزه ها و 
اقدامات را هم اعم از حوزه های حمل ونقل، فرهنگی و... 
دربر می گیرد. اعمال محدودیت ها در قالب این ســامانه 
به تدریج علاوه بر تردد و سفرها؛ اتوبوس و تاکسی و... را 
هم دربر می گیرد. او گفت: اکنون سامانه محدودیت های 
هوشــمند بــرای اجرا از ابتــدای آذر ماه آماده اســت و 
زیرســاخت ها تا حد ممکن متصل شــدند. البته کار در 
قالب این ســامانه پیش رونده است و به تدریج روزبه روز 

در حوزه های مختلف توسعه پیدا می کند.
برای  الزامــی  بهداشــتی،  پروتکل هــای  جزئیــات 

بازگشایی مدارس
معــاون فنــی مرکز ســلامت محیــط و کار وزارت 
بهداشت، گفت: از آنجایی که دانش آموزان زیر ۱۲ سال 
امکان تزریق واکسن ندارند، مدارس باید با رعایت کامل 

و دقیق پروتکل های بهداشــتی و استفاده از ماسک در 
تمام اماکن و ساعت ها فعالیت داشته باشند. مهندس 
محســن فرهادی با اشــاره بــه اینکه مــدارس یکی از 
مهم ترین مراکز تجمعی جامعه هستند، گفت: مدارس 
و مراکز آموزشــی به عنوان اولین اماکن در بدو شــیوع 
ویروس کرونا تعطیل شــدند. مدارس و مراکز آموزشی 
آخرین اماکنی هســتند که با الــزام رعایت پروتکل های 
بهداشــتی بازگشــایی می شــوند. بر این اســاس برای 
فراهم شــدن زمینه بازگشــایی مدارس تمام پرســنل و 

دانش آموزان باید واکسن کرونا را دریافت کنند.
هنوز برای افراد  زیر ۱۲ سال واکسن مطمئن نداریم

او با اشــاره بــه اینکه اســاس بازگشــایی مدارس 
واکسیناســیون نیست، گفت: بســیاری از دانش آموزان 
افراد زیر ۱۲ ســال هســتند و هنــوز ما بــرای این افراد 
واکســن مطمئن نداریم. از آنجایی که دانش آموزان زیر 
۱۲ ســال امکان تزریق واکســن ندارند، مــدارس باید با 
رعایت کامل و دقیق پروتکل های بهداشــتی و استفاده 
از ماســک در تمام اماکن و ســاعت ها فعالیت داشته 
باشند. درعین حال کلاس های درس حضوری باید تهویه 
هوای مناسبی داشته باشــند. در سال تحصیلی جدید، 
دیگر ما کلاس های پرازدحام مانند ســال های گذشــته 
نخواهیم داشــت. معــاون فنی مرکز ســلامت محیط 
و کار وزارت بهداشــت بــا بیان اینکــه آموزش مجازی 
مدارس همچنان برقرار است، افزود: دانش آموزانی که 
در ایام بازگشایی مدارس امکان حضور فیزیکی ندارند، 

می توانند با استفاده از امکانات مجازی فرایند تحصیلی 
خود را تکمیل کنند. در روزهای بازگشایی مدارس، فقط 
برخی از درس ها برای دانش آمــوزان به طور حضوری 
برگزار می شوند. البته امکانات و شرایط برگزاری کلاس 
حضوری در مدارس مختلف متفاوت است. هر مدرسه 
به تناســب امکانات و جمعیت و شرایط خود می تواند 
نحــوه  برگزاری کلاس های حضوری یــا مجازی تنظیم 
کند. در عین حال مدارسی که کلاس های استاندارد برای 

تهویه ندارند، نباید به طور حضوری فعالیت کنند.
آماری تفکیکی از پوشش واکسیناسیون کرونا

براســاس اعلام مرکــز مدیریت بیماری هــای واگیر 
وزارت بهداشت،  آمار کمترین و بیشترین میزان پوشش 
واکسیناســیون نوبت اول، دوم و سوم در کشور تاکنون 
به شرح زیر است: بالاترین پوشش واکسیناسیون نوبت 
اول علیه کووید۱۹ در دانشگاه های علوم پزشکی بزرگ 
شامل تهران با ۹۶ درصد،  رشت با ۸۹ درصد، بندرعباس 
بــا ۸۸ درصد، تبریز با ۸۷ درصد و شــیراز با ۸۶ درصد 
است. همچنین بالاترین پوشش واکسیناسیون نوبت اول 
علیه کووید۱۹ در دانشگاه های علوم پزشکی کوچک نیز 
در سراب با ۹۷ درصد، اسفراین با ۹۶ درصد، بهبهان با 
۹۵ درصــد،   خلخال با ۹۳ درصد و خمین با ۸۸ درصد 
دیده می شود. درعین حال کمترین پوشش واکسیناسیون 
کووید۱۹ نوبــت اول تاکنون در بم با ۵۴ درصد، زاهدان 
با ۵۸ درصد، آبادان با ۶۰ درصد، سنندج با ۶۹ درصد و 

جیرفت با ۶۹.۵ درصد بوده است.

آخرین خبرها از کرونا


